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Hvilke tanker har Naalakkersuisut og medlemmerne af Inatsisartut gjort sig, om fordelingen 

af de offentlige tilskud til boliger samt vedrørende en reform på̊ boligområdet? 
(Medlem af Inatsisartut Ane Hansen, Inuit Ataqatigiit)  

 

Indledningsvis skal vi fra Siumut pointere, at vi finder det vigtigt, at enhver borger skal have sin 

egen bolig, dog er vi vel vidende om, at de barske realiteter gør, at vi erkender, at der ligger rigtig 

mange år forude for os, før dette kan blive en realitet, hvilket vi fra Simut ikke vil lægge skjul på.   

 

Vi er i Siumut klar over, at de offentligt ejede boliger ikke kan undværes af lejerne, og derfor er 

Siumut da også af den holdning, at man ikke kan komme udenom, at anlæg af lejeboliger skal være 

afstemt til den relle boligsituation, som lejerne befinder sig i.  

 

Siumut anser det ligeledes for vigtigt, at enhver indbygger i vort land bør have det som en rettighed, 

at lejlighederne har en husleje der gør, at lejerne har råd til at kunne betale sin lejebolig, ligesom 

Siumut finder det vigtigt, at vi bør kunne garantere, at der forefindes muligheder for 

boligsikringsordninger. 

 

Vi er derfor også i Siumut ganske tilfredse med at Naalakkersusiut i år vil starte op på en 

boligreform, og dette mål kan man ligeledes læse om og se ganske klart i landstyrets 

koalitionsaftale. 

 

I sin forespørgselsesdebat rejser Ane Hansen fra Inuit Ataqatigiit to meget vigtige overskrifter som 

er: 

 

For det første: 

 at huslejerne over en årrække kommer til at dække de reelle omkostninger for 

ejendommene,  

For det andet: 

 At man igennem de sociale konti sikrer de dårligst stillede en form for garanti for, at de kan 

få hjælp til huslejen fra det offentlige. 

 

Disse to overskrifter er ret dækkende for den situation, som lejerne er ude i, i dag, i forbindelse 

med udlejning af det offentliges lejeboliger, idet rigtig mange lejere har store problemer med, at 

følge med til at kunne betale huslejen, og vi er derfor også helt enige i, at vi bør opfordre 

Naalakkersuisut til i forbindelse med den kommende boligreform, at sætte disse to overkrifter 

ind som vigtige og centrale punkter.  

 



 

Vi er i Siumut interesserede i, at få diskuteret muligheden for, at huslejen reguleres i forhold til 

den tekniske standard, hvilket for rigtig manges vedkommende vil kunne få den konsekvens, at 

huslejen kan sættes drastisk ned. Det er helt klart, at dette er et omåde der skal vurderes 

nærmere, men omvendt er det også vigtigt, at der ikke slækkes på vedligeholdelsstandarden.  

 

Endvidere skal vi fra Siumut bemærke, at huslejetilskuddet i de offentligt ejede bygninger skal 

komme lejeren til gode, idet vi er helt klar over, at visse bolighajer spekulerer i 

boligsikringsordningen.  

 

Til slut skal vi komme ind på de procentvise tilskud, som selvstyret giver til 

boliganlægsopgaver, idet vi kunne tænke os, at Naalakkersuisut kommer med en nærmere 

redegørelse herom, thi vi må erindre os, at det trods alt er samfundets penge, der skal bruges de 

steder hvor behovet er størst. Vi vil endvidere fra Siumut opfordre til, at få vurderet, om de 

låneordninger vi bruger i dag nu også er afpasset til fremtiden. 

 

I bygde- og yderdistriktsområderne har man i langt de fleste tilfælde gennemført meget positive 

resultater med selvbyggerhuse, hvorfor vi fra Siumut mener, at man bør overveje om denne 

ordning ikke skal genindføres med fornyet styrke, men, at man samtidig må foretage en grundig 

vurdering af betimeligheden i om de økonomiske midler, der skal benyttes hertil nu ogå er i 

orden, hvilket er vores ønske. 

 

Med disse bemærkninger fra Siumut, glæder vi os til at høre, hvilke budskaber de andre partier 

har i forbindelse med boligreformen.  
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